



Chelovek. 2013-2024

ISSN 0236--2007

URL - <http://chelovek-journal.ru>

All right reserved

Issue 3 Volume . 2015

Synthesis of myth and epic in Mark Chagall's Biblical Message

Maria Berezanskaya

Abstract

The article is devoted to historical and mythological problems in Mark Chagall's art of post-war period. Like many other cultural figures of XX century, Chagall aims to find metaphysical basis to overcome spiritual crisis in European post-war culture. The article includes analysis of painting cycle of 1950-1960 named Biblical Message. The article concludes that Chagall offers his own way to overcome the value crisis, that is combining Biblical epic (interpreted as a source of universal values) with special mythological attitude to Nature.

Keywords list (en): HISTORY, EPIC, MYTH, MARK CHAGALL, BIBLICAL MESSAGE, AVANT-GARDE, VALUABLE, SECOND WORLD WAR

Date of publication: 01.06.2015

Citation link:

Berezanskaya M. Synthesis of myth and epic in Mark Chagall's Biblical Message // Chelovek. – 2015. – Issue 3 C. 122-131 . URL: <https://chelovek-journal.ru/s0236-20070000616-8-1-ru-310/>

Синтез эпоса и мифа в "библейском послании" Марка Шагала

Березанская Мария Давидовна

Аннотация

Статья посвящена анализу исторической и мифологической проблематики в послевоенном творчестве художника М. Шагала. М. Шагал, как и многие другие деятели культуры середины XX века, стремился отыскать метафизические основания для преодоления духовного кризиса, в котором оказалась европейская культура после Второй мировой войны. В статье анализируется созданный Шагалом в 1950-1960-х годах живописный цикл "Библейское послание". В статье делается вывод о том, что Шагал предлагает свой вариант преодоления ценностного кризиса с помощью объединения библейского эпоса, интерпретированного как источник общечеловеческих ценностей, с особым мифологическим отношением к природе.

Ключевые слова: ИСТОРИЯ, ЭПОС, МИФ, МАРК ШАГАЛ, БИБЛЕЙСКИЕ СЮЖЕТЫ В ИЗОБРАЗИТЕЛЬНОМ ИСКУССТВЕ, АВАНГАРД

Дата публикации: 01.06.2015

Ссылка для цитирования:

Березанская М. Д. Синтез эпоса и мифа в "библейском послании" Марка Шагала // Человек. – 2015. – Номер 3 С. 122-131 . URL: <https://chelovek-journal.ru/s0236-20070000616-8-1-ru-310/>